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Poslanci Evropského parlamentu (EP) 
přijali ve středu 5. dubna nelegislativní 
usnesení, ve kterém definují své priority 
v souvislosti s nacházejícím jednáním o 
vystoupení Spojeného království z EU. 
Hlasování předcházela vzrušená deba-
ta mezi zástupci jednotlivých politic-
kých skupin, ve které vystoupili také 
předseda Komise Jean-Claude Juncker, 
hlavní vyjednavač pro brexit Michel 
Barnier, nebo parlamentní koordinátor 
v této věci Guy Verhofstadt. 
Kontext 

Dne 29. března Spojené království pře-
dalo prostřednictvím stálého zástupce při 
EU Tima Barrowa formální notifikaci 
o záměru aktivovat článek 50 SEU o vy-
stoupení z Unie. Stalo se tak devět měsíců 
poté, co britští občané rozhodli v referen-
du poměrem hlasů 51,89 % ku 48,11 % 
o odchodu své země z EU, a britský par-
lament schválil 13. března příslušný zákon 
opravňující vládu premiérky Theresy    
Mayové zahájit proces vyjednávání 
o brexitu. Začíná tak běžet dvouletá lhůta 
pro vyjednávání o rozvázání dosavadních 
smluvních vztahů mezi UK a EU.  
Vedle dohody o podmínkách vystoupení 
budou probíhat i jednání o nastavení 
rámce budoucích vztahů mezi oběma stra-
nami. Předmětem negociací budou napří-
klad práva občanů EU v Spojeném krá-
lovství a práva Britů žijících v jiných člen-
ských státech Unie, finanční závazky Spo-
jeného království vyplývající z jeho člen-
ství, mezinárodní smlouvy uzavřené za 
Spojené království jménem EU, či sídla 
unijních agentur nacházejících se v Británii 
a podoba vzájemného hraničního režimu.   
Jménem EU dohodu o vystoupení uzavře 
kvalifikovanou většinou Rada (72 % člen-
ských států reprezentujících alespoň 65 % 
obyvatelstva Unie, nepočítaje vystupující 
stát). Pro její ratifikaci bude nutné obdr-
žet souhlas EP. Uvedená vyjednávací do-
ba může být prodloužena po jednomysl-
ném rozhodnutí Evropské rady a po do-
hodě s dotyčným členským státem. 
Klíčové body 

Usnesení, které shrnuje obecné zásady 
a podmínky EP pro vyslovení souhlasu 
s budoucí dohodou o vystoupení Spojené-
ho království z EU, podpořilo při středeč-
ním hlasování 516 členů EP, 133 bylo 
proti a 50 se zdrželo. Poslanci v něm 
označují brexit za bezprecedentní a poli-
továníhodnou událost (explicitně pak 
v souvislosti se záměrem Spojeného krá-
lovství neúčastnit se vnitřního trhu), která 

ovšem musí proběhnout spořádaně, aby 
neměla negativní dopad na evropský 
integrační projekt. Žádají proto, aby jed-
nání byla zahájena co nejdříve a doho-
dy mohlo být dosaženo v dostatečném 
předstihu před volbami do EP v květnu 
2019.  

Poslanci konstatují, že až do samotného 
vystoupení Spojené království požívá 
práv a povinností jako řádný člen Unie. 
Jakékoliv zahájení jednání o případných 
obchodních dohodách se třetími zeměmi 
ze strany Spojeného království by proto 
podle nich bylo v rozporu s unijním prá-
vem. Stejně tak EP upozorňuje, že uzaví-
rání bilaterálních smluv v oblastech pra-
vomoci Unie mezi jedním nebo více člen-
skými státy a Spojeným království, které 
by se týkaly otázek spadajících do pů-
sobnosti dohody o vystoupení či navázání 
budoucích vztahů a nebyly dohodnuty 
všemi státy ve formátu EU-27, by zname-
naly porušení Smluv. Poslanci dále opaku-
jí, že z členství na vnitřním trhu a celní unii 
vyplývá nutnost přijmout čtyři svobody, 
jurisdikci Soudního dvora EU, platit pří-
spěvky do souhrnného rozpočtu a řídit se 
společnou obchodní politikou Unie. EP rov-
něž zdůrazňuje, že Spojené království 
musí dostát všem svým platným právním, 
finančním a rozpočtovým závazkům včet-
ně těch plynoucích ze současného víceleté-
ho finančního rámce 2014–2020.  

Z hlediska časového sledu jednání po-
slanci poukazují na to, že dohodu o bu-
doucích vztazích mezi EU a Spojeným krá-
lovství jakožto třetí zemí bude možné 
uzavřít až poté, kdy dojde k jeho faktic-
kému vystoupení. Zajištěno by mělo být 
spravedlivé zacházení s občany EU-27, 
kteří žijí nebo dříve žili v Spojeném krá-
lovství a opačně. Při nastavování nových 
pravidel, které poslanci pokládají za na-
prostou prioritu celého procesu, by se 
mělo vycházet ze zásady reciprocity, rov-
nosti, symetrie a nediskriminace.  

Zvláštní pozornost by se měla věnovat 
zejména otázce Irska v souvislosti s křeh-
kou stabilitou tamního mírového procesu 
vycházejícího z tzv. Velkopáteční dohody 
z roku 1998 a zmírnění potenciálního na-
pětí mezi ním a oblastí Severního Irska.  
Poslanci taktéž požadují, aby bylo co 
nejdříve dosaženo dohody o přemístění 
Evropského orgánu pro bankovnictví 
(EBA) a Evropské agentury pro léčivé 
přípravky (EMA) a aby vlastní proces 
přesunu začal ihned, jakmile bude prak-
ticky uskutečnitelný.  /Pokr. na s. 2/ 
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Výsledky Rady pro zahraniční věci > Rada 

Konečný výsledek jednání mezi EU a Spojeným králo-
stvstvím pak podle EP nesmí spočívat v kompromisu mezi 
bezpečnostní spoluprací (vnitřní, Společná bezpečnostní a 
obranná politika) na straně jedné a budoucím hospodář-
ským vztahem na straně druhé. Poslanci v závěru usnesení 
dále uvádějí, že brexit si pravděpodobně vyžádá pře-
zkum a úpravu práva Unie, v první řadě aktuálního více-
letého finančního rámce či přípravu nového rámce po ro-
ce 2020, včetně řešení otázky vlastních zdrojů EU. 
Východiska pozice ČR 

Hlavními prioritami vlády ČR pro jednání o vystoupení 
Spojeného království z EU je zajištění práv občanů, včetně 
práv na pobyt, vyřešení rozpočtových záležitostí, stano-
vení pravidel pro kontinuitu právního řádu a rámcové 
ustanovení týkající se vzájemných obchodních vztahů, na 
které by měla navázat následná dohoda o nových vzta-
zích.  
Z hlediska budoucího nastavení vztahů budou pro vládu 
zásadní zejména obchodní vztahy, ale také spolupráce v 

oblasti bezpečnosti a obrany nebo ve školství, vědě a 
výzkumu. V těchto oblastech mají Spojené království i EU 
řadu společných zájmů a mohou si být navzájem velmi 
prospěšní. Významnou otázkou pro ČR je také přemístění 
agentur EU aktuálně sídlících v Spojeném království. Vláda 
ČR v této souvislosti projevila po pečlivém zvážení přínosů 
a šancí ČR zájem o kandidaturu na přesídlení agentury 
EBA. 

Předpokládaný další vývoj 
EP se nadcházejícího vyjednávacího procesu nebude pří-
mo účastnit. Poslanci však musí schválit výslednou dohodu 
a průběh negociací mohou nepřímo ovlivňovat také pro-
střednictvím ad hoc usnesení. Článek 50 SEU předpokládá 
až dvouleté období pro vyjednávání, které skončí 29. 
března 2019. Následujícího dne opustí Spojené království 
Unii v případě nedosažení dohody automaticky. 
/O. Kaleta/ 

Výsledky Rady pro zemědělství a rybolov > Rada 

Dne 3. dubna 2017 se uskutečnilo jednání Rady pro 
zemědělství a rybolov v Lucemburku. Mezi hlavní pro-
jednávané body patřilo zjednodušení Společné země-
dělské politiky (takzvaný Omnibus) a podvody při 
kontrole kvality exportního masa v Brazílii. Českou 
delegaci vedl náměstek ministra zemědělství Jiří Šír. 

Klíčové body 

Hlavním cílem zasedání Rady byla dohoda na politických 
vodítcích pro Omnibus, která Zvláštnímu výboru pro ze-
mědělství umožní uzavření části týkající se zemědělství na 
zasedání dne 10. dubna 2017. Komise vnímá Omnibus 
jako hodnocení stávající podoby /Pokračování na s. 3/ 

Dubnová Rada se uskutečnila v Lucemburku a jejím 
hlavním tématem byla situace v Sýrii, Libyi a Jemenu. 
Českou delegaci vedl náměstek ministra zahraničí Ivo 
Šrámek.  
Klíčové body 

V diskusi k Sýrii vyzdvihla vysoká představitelka relativ-
ně příznivý výsledek právě ukončených rozhovorů 5. kola 
Ženevy. Z jejího dnešního rozhovoru se zmocněncem OSN 
Staffan de Misturou vyplynulo, že jednající strany se sou-
středily na substantivní otázky, nehrozily opuštěním jed-
nání a projevily zájem o hledání politických východisek. 
Pro přístup EU k řešení syrské krize je zásadní, že její po-
litické řešení nemůže mít podobu, která v Sýrii převládala 
před krizí (autoritářský režim), ale že je třeba hledat po-
liticky inkluzivní, demokratické řešení za co nejširší účasti 
různých skupin. Z debaty vzešla podpora pro to, aby se 
EU v mezinárodním kontextu, byť jí v něm nepatří hlavní 
vliv, jasně zasazovala o politické řešení konfliktu, které 
jediné může přinést stabilitu zemi, i širšímu regionu.  
V rámci dalšího bodu, věnovaného Jemenu, vysoká před-
stavitelka připomněla neutěšenou humanitární situaci 
(7 mil. obyvatel ohroženo hladem, 19 mil. je odkázáno 
na humanitární pomoc). Komise doplnila, že z potřebných 
2 mld. USD pro humanitární pomoc se dosud podařilo 
shromáždit jen 7 %. Pokud se humanitární pomoc navýšit 
nepodaří, hrozí nová migrační vlna do Evropy. Švédsko 
připomnělo konání donorské konference k Jemenu 
25. dubna, kterou spolupořádá se Švýcarskem v Ženevě. 
Kromě humanitární roviny spočívají další možné příspěvky 
EU k řešení konfliktu v politické facilitaci a mediaci, tj. 
podpoře úsilí OSN a v rozvojové pomoci. Nestabilita Je-
menu ohrožuje i bezpečnost klíčové námořní trasy přes 
Suez.  

Následně se ministři věnovali Libyi. Vysoká představitelka 
ocenila potenciál, který pro EU skýtá účast v libyjském 
kvartetu (Africká unie, Liga arabských států, OSN a EU). 
Její přínos spočívá v možnosti nahlížet na politická řešení, 
ale i příčiny krize z různých perspektiv, zprostředkováva-
ných zúčastněnými organizacemi. EU podporuje i regio-
nální iniciativy, které by mohly stranám pomoci dospět k 
institucionálním úpravám v řízení státu. Nepostradatelnou 
součástí řešení je působení proti nelegálnímu obchodu ro-
pou. Další podstatnou otázkou pro EU je zachování civilní 
kontroly ozbrojených sil. V tomto ohledu je žádoucí půso-
bit na generála Khalifu Haftara.  
V rámci oběda proběhla diskuse s generálním tajemníkem 
Ligy arabských států (LAS) Ahmedem Gheitem. Podle 
vyjádření vysoké představitelky diskuse navázala jak na 
ministerské setkání EU – LAS z prosince 2016 v Káhiře, 
tak na summit LAS v Ammánu. Diskutovány byly pozice EU 
a LAS k situaci v Libyi, blízkovýchodnímu mírovému proce-
su a přípravě Bruselské konference k Sýrii.  
Východiska pozice ČR 

Náměstek I. Šrámek připomněl význam stabilizační pomo-
ci (dodávky elektřiny, vody, zdravotnické služby) poskyto-
vané ještě před politickou tranzicí a zdůraznil potřebu 
šířeji koncipovaného dialogu zahrnujícího vnější i vnitřní 
opozici. Během debaty k Jemenu uvedl, že je nutné, aby 
všechny bojující strany zpřístupnily přístavy pro dodávky 
humanitární pomoci.  
Předpokládaný další vývoj 
Dne 28. a 29. dubna se uskuteční neformální setkání mi-
nistrů zahraničí, tzv. Gymnich.   
/M. Nemkyová/ 
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společné zemědělské politiky v polovině období. Primár-
ním cílem bylo zjednodušení, přijetí návrhu a jeho aplika-
ce od ledna 2018. Neměly by tak být otevírány otázky, 
které by vedly k širší politické reformě. Přestože některé 
návrhy obsažené v kompromisním textu ambici zjednodu-
šení nenaplnily, Komise v tomto ohledu respektovala ná-
zory Rady a Evropského parlamentu. 
Delegace obecně navržené úpravy uvítaly, nicméně dopl-
nily ještě další témata. Shodly se, že dohody by mělo být 
dosaženo co nejdříve, aby byl dostatek času pro uvedení 
nových ustanovení do praxe. V případě návrhů u horizon-
tálního nařízení a nařízení k rozvoji venkova neměly státy 
zásadní výhrady, s výjimkou nástroje pro stabilizaci pří-
jmů, kde některé vyjádřily obavy o nesoulad s pravidly 
Světové obchodní organizace. U návrhu k přímým plat-
bám rezonovaly otázky aktivních zemědělců, mladých 
zemědělců, či zastropování plateb, kde členské státy žá-
daly větší flexibilitu.  
V případě společné organizace trhů se zemědělskými 
produkty nejsilněji rezonovala Francií navržená změna 
definice vína. Ta by umožňovala Francii průmyslově do-
slazovat silnější vína (v ČR například slámové a ledové 
víno), která v ostatních členských státech vznikají přírodní 
cestou a díky tomu jsou více ceněna. Francie odmítla i 
návrh tuto skutečnost uvést na etiketu vín. Proti změně de-
finice se kromě České republiky ohradilo i několik dalších 
států a diskuze na toto téma bude ještě pokračovat. 
Krátce před konáním Rady byly zveřejněny zprávy o 
podvodech při kontrolách kvality a bezpečnosti masa 
v Brazílii. Do nich měly být zapojeny i brazilské úřady 
a do EU se dostaly i nemocemi nakažená masa. Na Radě 
panovala shoda, že Komise by v Brazílii měla uskutečnit 
audit kvality co nejdříve, nejpozději v polovině května. 
Komise se o situaci v Brazílii dozvěděla v pátek 17. břez-
na a ihned požádala členské státy, aby posílily kontroly. 
Brazilské úřady byly požádány, aby nedocházelo 
k vývozům z podniků, u kterých jsou pochybnosti, že by 
nenaplňovaly podmínky stanovené v rámci pravidel EU. 
Kontroly by měly být v rozsahu 100 % v případě fyzic-
kých kontrol a 20 % v případě odběru vzorků 
(mikrobiologické kontroly). Náklady kontrol budou zatím 
nést dovozci.  
Komise obdržela v den konání Rady od brazilské strany 
dopis, uvádějící, že u čtyř podniků, které mají oprávnění 

vývozu do EU, šlo o hospodářský kriminální čin, nikoliv 
o situaci, která by měla dopad na bezpečnost potravin. 
Členské státy uvítaly rychlou reakci Komise a obecně vy-
zvaly k obezřetnosti a nezbytnosti získat detailní informa-
ce z vyšetřování a přijatých opatření a postihů.  
Některé delegace se vyslovily pro pozastavení dovozů 
z třech dotčených brazilských regionů, nikoliv jen identifi-
kovaných problematických podniků. Jiné delegace dále 
upozornily na nedostatky u elektronických systémů dosle-
dování zásilek masa. Komise v kontextu diskuse na závěr 
uvedla, že brazilská strana potvrdila striktní kroky, včetně 
těch právních, vůči viníkům. Posílené kontroly budou 
v nadcházejících dnech velmi důležité. Pokud se objeví 
nové skutečnosti, které budou vyžadovat striktnější kroky, 
Komise nebude váhat a použije je.  
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR dlouhodobě podporuje zjednodušení a zefek-
tivnění společné zemědělské politiky. U návrhu Omnibus 
však není vždy jasné, zda se jedná o zjednodušení. Vláda 
podporuje v rámci rozvoje venkova poskytovat podporu 
v případě poklesu příjmu farmářů o 20 %, oproti součas-
né hranici 30 %. Prosazuje dobrovolnou definici aktivního 
zemědělce. Dlouhodobě se i ve spojitosti s budoucí podo-
bou Společné zemědělské politiky snaží prosazovat jed-
nodušší přístup mladých zemědělců k finančním prostřed-
kům.  
V případě prosazení Francií navržené úpravy by došlo 
k ohrožení českých producentů vína kvůli přísunu průmyslo-
vě vyráběných vín, jejichž chuť bude podobná sladkým 
přírodním vínům, ale cena bude nižší. Takovéto konkurenč-
ní prostředí by podporovalo falšování přírodních produk-
tů. Záměna průmyslových a přírodních sladkých vín by 
dále dle názoru vlády vedla i ke klamání spotřebitele. 
Vláda podporuje rychlou reakci Komise a rychlé vyšetření 
a napravení celé kauzy brazilského masa. V případě, že 
Brazílie nebude postupovat uspokojivým způsobem, při-
stoupí vláda ke všem nutným krokům nezbytným k ochraně 
zdraví obyvatel. 
Předpokládaný další vývoj 
Další jednání Rady by se mělo konat 11. května.  
/J. Černohorský/ 

Výsledky nef. Rady pro soc. věci, zdraví a ochranu spotřebitele > Rada 

Ve dnech 3. a 4. dubna 2017 se ve  Vallettě uskutečni-
lo neformální zasedání Rady pro zaměstnanost, sociál-
ní politiku, zdraví a ochranu spotřebitele, ve formaci 
pro zaměstnanost a sociální politiku. Mezi hlavní té-
mata patřily znalosti a dovednosti pracovní síly, ne-
rovnost na trhu EU a sociální začleňování prostřednic-
tvím trhu práce. Delegace ČR byla vedena ministryní 
práce a sociálních věcí Michaelou Marksovou. 
Klíčové body 

Hlavním tématem byla problematika nastavení trhu prá-
ce. Prvním tématem debaty, kterou ministři práce a soci-
álních věcí v první den zasedání vedli, bylo posílení kvali-
fikace, odborných znalostí a dovedností pracovní síly. 
Ministři navzájem sdíleli zkušenosti svých zemí a diskuto-
vali o způsobech, jakými lze dosáhnout principu „Making 
work pay“. V rámci debaty byla zmíněna nutnost dosta-
tečných investic do lidských zdrojů, aby byla zajištěna 
adekvátní adaptace pracovní síly na měnící se podmínky 

na trhu práce, souvisejících především s digitalizací a změ-
nou struktury a obsahu práce.  
Následovala diskuze o problematice nerovnosti na trhu 
práce. Zde především zaznělo, že je nutné, aby šel eko-
nomický růst ruku v ruce se sociální spravedlností. Ministři 
se shodli, že záruky pro mladé fungují a debatovali 
o zavádění záruk pro dlouhodobě nezaměstnané a nízko 
kvalifikované. Také bylo zdůrazněno, že technologická 
proměna trhu práce a nové formy práce nesmějí vést 
k vytváření dalších nerovností. Dále zaznělo, že je nezbyt-
né nadále rozvíjet a podporovat sociální dialog vedoucí k 
zajištění kvalitních pracovních podmínek.  
Druhý den zasedání se diskutovalo o roli trhu práce jako 
nástroje sociálního začleňování a o možnostech jakými 
docílit menší míry závislosti znevýhodněných skupin oby-
vatelstva na sociálním systému. V diskuzi především rezo-
noval požadavek, aby aktivní politiky začleňování oby-
vatelstva do trhu práce neohrožovali univerzální přístup 
k sociálním právům. /Pokračování na s. 3/ 
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Panovala obecná shoda na nutnosti modernizovat sociální 
systém tak, aby odpovídal novým trendům na trhu práce. 
V tomto směru se hovořilo především o motivačním a akti-
vačním opatření služeb zaměstnanosti a sociálních služeb. 
Politiky aktivace a aktivního začleňování pak mají výraz-
nou měrou přispět k zatraktivnění trhu práce, při součas-
ném zajištění adekvátních mezd a zvýšení kvalifikace. 
Východiska pozice ČR 

Pro vládu ČR je rozvoj dovedností a znalostí občanů pro 
neustále se vyvíjející trh práce důležitý a proto vítá disku-
zi na evropské úrovni. Dopady digitalizace na pracovní 
trh řeší vláda na domácí úrovni prostřednictvím Strategie 
digitální gramotnosti pro období 2015 až 2020, která 
rozvíjí digitální gramotnost populace a akčního plánu 
Práce 4.0, který má pomoci s adaptací pracovní síly na 
měnící se podmínky na trhu práce.  
V oblasti řešení problému s nerovností na trhu práce udě-
lala ČR v posledních letech výrazný pokrok a to přede-
vším v oblasti zaměstnanosti znevýhodněných skupin. 

V posledních letech se podařilo zlepšit zaměstnanost mla-
dých lidí a nadále se pokračuje s implementací záruk pro 
mladé. Velkou výzvou je zvýšení zaměstnanosti žen a rov-
nost pohlaví na trhu práce. Vláda se nadále snaží zvyšo-
vat povědomí o genderové nerovnosti a rozvíjí programy 
na podporu zaměstnanosti žen. 
Trh práce je pro vládu ČR klíčovým prostředkem pro soci-
ální začlenění obyvatelstva do společnosti. Největším vý-
zvou je začlenění málo kvalifikovaných obyvatel. Nejdůle-
žitějším krokem, který v tomto ohledu vláda podniká, je 
pravidelné zvyšování minimální mzdy, z důvodu navýšení 
motivace pracovat. Mimo to vláda aktivně podporuje za-
městnávání znevýhodněných skupin pomocí služeb zaměst-
nanosti. 

Předpokládaný další vývoj 
Následující neformální zasedání Rady pro zaměstnanost, 
sociální věci, zdraví a ochranu spotřebitele ve formaci pro 
zaměstnanost a sociální politiku proběhne 15. června 
2017 v Lucemburku.  /J. Matera/ 

Výsledky nef. Rady pro konkurenceschopnost > Rada 

Od 5. do 6. dubna se ve Vallettě uskutečnilo neformál-
ní zasedání Rady pro konkurenceschopnost, jehož té-
matem byly začínající a rychle se rozvíjející podniky 
(start-upy a scale-upy). Českou republiku na jednání 
Rady zastupoval náměstek ministra průmyslu a obcho-
du Vladimír Bärtl. 
Klíčové body 

Program neformálního jednání byl zahájen 5. dubna od-
poledne setkáním s inovativními podnikateli. Následo-
vala slavnostní večeře ministrů se zástupci start-upů a sca-
le-upů. 
Pracovní program 6. dubna byl zahájen projevy maltské-
ho ministra hospodářství, zástupce Komise a zástupci sva-
zů průmyslu, burz či Evropské investiční banky (EIB).  Před-
sednictví přizvalo hosta z USA Rhetta Morrise z organiza-
ce Endeavor, který se věnoval mj. vytvoření optimálního 
ekosystému pro začínající a rozvíjející se podniky. 
Na plenární zasedání navázaly tři paralelní „breakout 
sessions“ na téma start-upy, scale-upy a vstup malých a 
středních podniků na burzu. Česká republika byla zařa-
zena do skupiny jednající o scale-upech. V rámci pracovní 
skupiny představil zástupce Evropské investiční banky 
případovou studii rychle se rozvíjejícího podniku Skeleton 
Technologies z Estonska. Tento inovativní start-up získal 
část kapitálu potřebného pro svůj rozvoj (scaling-up) z 
prostředků EIB garantovaných ze strany Evropského fon-
du pro strategické investice (EFSI). 

Na pracovní skupiny navázala krátká prezentace výstupů 
z diskuze a následně byla zahájena druhá soutěž platfor-
my Ideas from Europe. Členské státy diskutovaly možné 
projekty, které by je reprezentovaly na tzv. shromáždění 
malých a středních podniků, které se bude konat 
v listopadu v Estonsku.  

Východiska pozice ČR  
V obecné rovině vláda ČR podporuje veškeré iniciativy 
Komise zaměřené na podporu malých a středních podniků,  
start-upů a scale-upů, neboť se jedná se o jednu z priorit-
ních oblastí podpory podnikání v ČR. Vláda v tomto směru 
podporuje zjednodušení a zpřehlednění administrativních 
pravidel jak na úrovni EU, tak i v České republice. 
Podporuje navázání a rozvoj vhodných způsobů spoluprá-
ce výzkumné a podnikové sféry za účelem komercionali-
zace výsledků výzkumu a vývoje s následkem zvýšení kon-
kurenceschopnosti českých výrobků a firem na světových 
trzích. 
Předpokládaný další vývoj 
Další jednání Rady pro konkurenceschopnost se uskuteční 
29. – 30. května v Bruselu, a to jak ve formaci pro vnitřní 
trh a průmysl, tak ve formaci pro výzkum a vesmír.  
/L. Johnová/ 

Výsledky nef. Rady pro hospodářské finanční záležitosti > Rada 

Ve dnech 7. – 8- dubna 2017 se ve Vallettě sešli mini-
stři financí a guvernéři centrálních bank na jednání 
neformální Rady pro hospodářské a finanční věci. 
Hlavními body diskuze byly prohlubování hospodář-
ské a měnové unie, podpora soukromých investic v 
regionu severní Afriky a jeho blízkém sousedství, pro-
měny mezinárodního daňového systému a tzv. úvěry 
v selhání (non-performing loans). Delegaci ČR vedl 
ministr financí Andrej Babiš. 
 

 

Klíčové body 

Ministři financí během prvního pracovního oběda diskuto-
vali příležitosti a překážky prohlubování hospodářské a 
měnové unie na základě pokroku učiněném s ohledem na 
Zprávu pěti předsedů a Bílé knihy Evropské komise o bu-
doucnosti Evropy.  

Následně se věnovali úvěrům v selhání. Téma bylo zařa-
zeno na agendu neformální Rady zejména kvůli vysoké 
míře nesplácených úvěrů v řadě členských států. Ministři 
financí se této otázce věnovali společně s guvernéry cen-
trálních bank. /Pokračování na s. 5/ 
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V druhé diskuzní části neformální Rady ministři financí 
diskutovali možnosti podpory soukromých investic 
v regionu severní Afriky a v sousedních zemích. K diskusi 
byl předložen dokument vypracovaný belgickým think 
tankem Bruegel shrnující pět oblastí, ve kterých mají poli-
tičtí představitelé EU možnost přispět k rozvoji regionu 
Afriky a vytvořit partnerství v oblasti obchodu, investic a 
migrace. 

Ministři následně diskutovali téma daňové jistoty v kon-
textu rychlého vývoje na mezinárodní úrovni a přijetí širo-
ké palety daňových pravidel. Z debaty vyplynulo, že 
klíčovým úkolem je nalezení optimální rovnováhy mezi 
opatřeními proti vyhýbání se daňovým povinnostem a 
daňovou jistotou, jež je důležitá pro firmy, investory i da-
ňové správy. 

Východiska pozice ČR 

Vláda ČR podporuje kroky, které vedou k vytváření 
transparentního a robustního právního prostředí, jenž je 
pro daňovou jistotu zcela zásadní. V oblasti podpory sou-
kromých investic v zemích severní Afriky a blízkém soused-
ství vláda podporuje intenzivní spolupráci s tímto regio-
nem a klade důraz na koordinovaný postup ze strany EU 
ve vynakládání prostředků z veřejných i soukromých fon-
dů. 
Předpokládaný další vývoj  
Další zasedání Rady pro hospodářské a finanční věci se 
uskuteční dne 23. května 2017 v Bruselu.  
/Ch. Kovaříková/ 

Výsledky plenárního zasedání > Evropský parlament 

Od 3. do 6. dubna se ve Štrasburku uskutečnilo plenár-
ní zasedání Evropského parlamentu (EP). Mezi jeho 
hlavní agendu patřil postoj EP k brexitu, závěrečná 
zpráva Vyšetřovacího výboru pro měření emisí v auto-
mobilovém průmyslu, bezvízový styk s Ukrajinou, ko-
nec roamingu a zdravotnické prostředky. 

V úterý 4. dubna EP přijal zprávu o vyšetřování měření 
emisí v automobilovém průmyslu, která byla výsledkem 
více než ročního působení Vyšetřovacího výboru pro 
měření emisí v automobilovém průmyslu (EMIS) 
v návaznosti na tzv. skandál dieselgate. Poslanci jejím 
prostřednictvím navrhují, aby byly emisní testy prováděny 
v různých podmínkách skutečného provozu, aby docháze-
lo k náhodným a nehlášeným kontrolám vozidel, či vyzý-
vají k posílení dohledu EU nad automobilovým průmyslem. 
Jasněji by podle nich měla být také definována odpo-
vědnost i kontrolní mechanismy a výrobci by měli poško-
zeným zákazníkům poskytnout odškodnění. 

Ve stejný den EP projednal návrh doporučení k postoji 
Rady k návrhu nařízení o zdravotnických prostředcích 
a k návrhu nařízení o diagnostických zdravotnických 
prostředcích in vitro. Cílem je zpřísnit kontrolní a certifi-
kační postupy v návaznosti na kauzy s nebezpečnými 
prstními implantáty či nevhodnými umělými kyčlemi (jedná 
se např. o neohlášené kontroly u výrobců a notifikovaných 
subjektů posuzujících bezpečnost jednotlivých pomůcek 
či nástroje pro usnadnění identifikace implantátů). Pacien-
ti by měli být informováni i o následcích testování DNA. 

Ve středu 5. dubna poslanci přijali po společné přednost-
ní rozpravě nelegislativní usnesení, ve kterém definují své 
priority v souvislosti s nacházejícím jednáním o vystoupení 
Spojeného království z EU. Závěrečná zpráva výboru 
EMIS 

EP dále schválil řadu pozměňovacích návrhů k nařízení 
o schvalování motorových vozidel a jejich přípojných 
vozidel, jakož i systémů, konstrukčních částí a samostat-
ných technických celků určených pro tato vozidla a o do-
zoru nad trhem s nimi. Stínovou zpravodajkou ve výboru 
pro vnitřní trh je česká poslankyně Dita Charanzová 
(ALDE). Poslanci tímto přijali i jednací mandát EP do nad-
cházejícího trialogu. 

Ve středu 5. dubna EP uspořádal rozpravu a následně i 
odhlasoval svou pozici k revizi víceletého finančního rám-
ce. Poslanci projednali doporučení k návrhu nařízení Ra-
dy, kterým se stanoví víceletý finanční rámec (VFR) na 
období 2014–2020 a návrhu rozhodnutí o uvolnění pro-
středků z rozpětí pro nepředvídané události. Současný 
VFR by měl být podle EP flexibilnější a přizpůsobit se 
novým prioritám zejména v oblasti migrace, bezpečnosti a 
podpory tvorby pracovních míst. 

Téhož dne poslanci definitivně potvrdili dřívější dohodu a 
postoj EP obsažený ve zprávě výboru pro průmysl, vý-
zkum a energetiku, která se týká návrhu nařízení o pravi-
dlech pro velkoobchodní trhy s roamingem. Jejím stíno-
vým zpravodajem v uvedeném výboru je český poslanec 
Evžen Tošenovský (ECR). Hlavním bodem návrhu je roz-
hodnutí o zrušení dodatečných poplatků za mobilní služby 
ze zahraničí (volání, textové zprávy, datový přenos) od 
15. června letošního roku. 

Ve čtvrtek 6. dubna EP potvrdil dohodu s Radou ohledně 
liberalizace vízového režimu pro Ukrajinu. Občané této 
země, kteří jsou držiteli biometrických pasů, budou moci 
od června letošního roku cestovat maximálně na dobu 90 
dní (v rámci období 180 dní) do 26 členských států Unie 
za účelem dovolené, návštěvy rodiny, podnikání apod. 
Spojené království a Irsko mají z tohoto nařízení výjimku. 
Podmínkou zrušení vízové povinnosti pro Ukrajince bylo 
zavedení mechanismu tzv. záchranné brzdy umožňující 
okamžité znovuzavedení víz v případě náhlého nárůstu 
neregulérní migrace či zvýšení bezpečnostních rizik. 

K dalším významným bodům plenárního zasedání patřil 
projev německého spolkového prezidenta Franka-
Waltera Steinmeiera (úterý 4. dubna), doporučení EP při-
pravené zpravodajkou a českou poslankyní Kateřinou 
Konečnou z GUE-NGL požadující omezení škodlivé výroby 
palmového oleje (úterý 4. dubna), či přijetí usnesení zdů-
razňující nutnost globálního řešení migrace a role zahra-
niční politiky EU v této oblasti (středa 5. dubna).  

/O. Kaleta/ 
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Agenda Rady pro obecné záležitosti, 25. dubna > Informace 

Agenda nef. Rady pro životní prostředí, 25. dubna > Informace 

Adaptace na klimatickou změnu. Pařížská klimatická 
dohoda z roku 2015 poukázala nejen na důležitost miti-
gace, ale rovněž schopnosti přizpůsobit se nepříznivým 
dopadům změny klimatu a zvýšení odolnost vůči ní. Disku-
ze ministrů se zaměří především na úsilí členských států 
vynaložené za účelem dosažení závazků Pařížské doho-
dy v kontextu adaptace na klimatickou změnu.   

Oceány: styčné plochy mezi klimatickou a environmen-
tální politikou. Ministři budou během diskuze hledat od-
povědi na otázky, jakým způsobem zajistit udržitelné vyu-
žívání našich moří a oceánů v kontextu klimatické změny, 
a jaké nástroje zvolit, abychom posílili ochranu mořského 
prostředí.  /K. Maťátková/ 

Ominibus. Na jednání Rady bude diskutována změna 
nařízení č. 1303/2013 ze dne 17. prosince 2013 o spo-
lečných ustanoveních o Evropském fondu pro regionální 
rozvoj, Evropském sociálním fondu, Fondu soudržnosti, 
Evropském zemědělském fondu pro rozvoj venkova a Ev-
ropském námořním a rybářském fondu, o obecných usta-
noveních o Evropském fondu pro regionální rozvoj, Evrop-
ském sociálním fondu, Fondu soudržnosti a Evropském ná-
mořním a rybářském fondu a o zrušení nařízení Rady (ES) 
č. 1083/2006 (součást tzv. omnibus).  
Přibližování politiky soudržnosti. V rámci nelegislativ-
ních aktivit proběhne jednání ministrů na téma přibližová-
ní politiky soudržnosti občanům.  

Další agenda. Budou přijaty závěry Rady zaměřené na 
činění politiky soudržnosti efektivněji, relevantněji a vidi-
telněji pro občany EU. Schvalovány budou také závěry 
týkající se implementace makroregionálních strategií EU, 
tj. baltské, podunajské, adriaticko-jónské i alpské.  
Po jednání Rady pro obecné záležitosti proběhne nefor-
mální oběd s členkou Komise pro regionální politiku Cori-
nou Cretuovou, na kterém budou zástupci EU států deba-
tovat o podobě politiky soudržnosti po roce 2020.  
/P. Macháčková/ 

217. zasedání Výboru pro EU na vládní úrovni > Informace 

Dne 10. dubna 2017 se konalo 217. zasedání vládního 
Výboru pro EU (VV-EU).  

Výbor schválil v předloženém znění pozici České republi-
ky k vystoupení Spojeného království z Evropské unie 
a Zprávu o vývoji Evropské unie v roce 2016, která bude 
následně předložena Senátu PČR.  
Následně vzal Výbor na vědomí rámcovou pozici k Bílé 
knize o budoucnosti Evropy, která je podkladem pro širší 

politickou diskusi na národní úrovni. Na základě této de-
baty bude pozice aktualizována a předložena VV-EU ke 
schválení.  
Nakonec vzal Výbor na vědomí informaci ministra vnitra 
o aktuálním stavu schvalování a dopadech revize směrnice 
o kontrole nabývání a držení palných zbraní.  
Další, 218. zasedání VV-EU se bude konat dne 24. dub-
na.  /K. Schneiderová/ 

600. zasedání Výboru pro EU na pracovní úrovni > Informace 

Dne 4. dubna 2017 se konalo 600. zasedání Výboru 
pro EU na pracovní úrovni (PV-EU).  

Na úvod jednání informoval zástupce Úřadu vlády o pří-
pravě 217. zasedání Výboru pro EU na vládní úrovni dne 
10. dubna 2017. 

Následně byla schválena aktualizovaná rámcová pozice 
ke sdělení Komise „Pátá zpráva o vývoji naplňování spo-
lečného prohlášení EU a Turecka“ (Ministerstvo vnitra); 
rámcová pozice k návrhu nařízení o evropských podniko-
vých statistikách, změně nařízení (ES) č. 184/2005 a zru-
šení deseti právních aktů v oblasti podnikových statistik 
(FRIBS) (Český statistický úřad) a rámcová pozice k Doho-
dě o volném obchodu EU s Indonésií (Ministerstvo průmyslu 
a obchodu); rámcová pozice k Dohodě o volném obchodu 
EU s Filipínami (Ministerstvo průmyslu a obchodu). Projed-
nána byla rámcová pozice k Bílé knize o budoucnosti Ev-
ropy (Úřad vlády).  
Výbor schválil mandát na neformální zasedání Rady pro 
konkurenceschopnost (vnitřní trh, průmysl) 6. dubna ve 
Vallettě (Ministerstvo průmyslu a obchodu). Vzal na vědo-
mí přípravu mandátu na neformální zasedání Rady pro 
hospodářské a finanční věci 7. a 8. dubna ve Vallettě 
(Ministerstvo financí).  
 

Byla představena aktuální agenda Evropského parlamen-
tu. Zástupce Úřadu vlády informoval o aktuálním dění 
v otázce vystoupení Spojeného království z EU. Zástupce 
Ministerstva zahraničních věcí podal informaci o průběhu 
a výsledcích zasedání Rady pro zahraniční věci 3. dubna 
a zástupkyně Ministerstva zemědělství o zasedání Rady 
pro zemědělství a rybolov 3. dubna.  
Výbor projednal Zprávu o vývoji Evropské unie v roce 
2016 (Úřad vlády). Zástupkyně Ministra pro lidská prá-
va, rovné příležitosti a legislativu předložila souhrnnou 
informaci o dopadech návrhů předpisů EU na právní řád 
České republiky za 1. čtvrtletí 2017.  
V bodech „Různé“ zástupce Stálého zastoupení ČR při EU 
informoval o omezení vzdáleného přístupu pracovníků 
Stálého zastoupení k emailovým schránkám. Zástupce Mi-
nisterstva průmyslu a obchodu shrnul výsledky jednání 
Digital Line 29. března ve Stockholmu.  
Příští jednání PV-EU proběhne již od 13.45, v souvislos-
ti  s plánovanou návštěvou komisařky pro vnitřní trh, prů-
mysl, podnikání a malé a střední podniky Elźbiety 
Bieńkowské. 
Na závěr byly schváleny instrukce pro jednání výbo-
ru  Coreper I (a Coreper II (oba 5. dubna 2017).  

/M. Kadlecová/ 
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Rámcové pozice schválené v 14. týdnu > Informace 

Aktualizovaná rámcová pozice ke sdělení Komise Evrop-
skému parlamentu, Evropské radě a Radě – Pátá zpráva 
o vývoji naplňování společného prohlášení EU a Turec-
ka (vypracovalo Ministerstvo vnitra) 

Rámcová pozice k návrhu nařízení Evropského parlamentu 
a Rady o evropských podnikových statistikách, změně 
nařízení (ES) č. 184/2005 a zrušení deseti právních aktů 
v oblasti podnikových statistik (FRIBS) (vypracoval Český 
statistický úřad) 

Rámcová pozice k Dohodě o volném obchodu EU 
s Indonésií (vypracovalo Ministerstvo průmyslu a obcho-
du) 

Rámcová pozice k Dohodě o volném obchodu EU s Fili-
pínami (vypracovalo Ministerstvo průmyslu a obchodu) 

Týden v Evropské unii 
Týdenní monitoring událostí v EU Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády ČR  
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Kalendář EU na 15. týden > Informace 

10.–12. dubna – Zasedání výborů Evropského parlamen-
tu 

12. dubna – Zasedání výboru Coreper I 

12. dubna – Zasedání výboru Coreper II 
 


